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ســی و نهمین جشــنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران 
از 27 مهــر ماه تــا 2 آبان ماه 
در پردیــس ســینمایی ملت 
در بخــش »کتاب و ســینما« 
میزبــان فیلم های اقتباســی 
بــه  کــه  فیلم هایــی  اســت، 
ادبیات کهن ایرانی، سرزمین 
خورشــید، اروپای شرقی، اســطوره بین النهرین باستان 

)حماسه گیلگمش( و نقاشی های کلاسیک سلام کرده 
اســت و در انتظار سلام تماشــاگر علاقه مند فیلم کوتاه 
اســت.در بازه هفت ســاله بخــش »کتاب و ســینما« در 
جشنواره »ادبیات مسأله محور یا سؤال محور« دغدغه 
اولیــه بود و تأکید بر پیوند کتاب و ســینما و بهره برداری 
از ادبیات غنی فارسی. با برافروخته شدن چراغ اقتباس 
در جشنواره، آهسته و پیوسته به این نکته توجه داشتیم 
اقتباس را فقط مختص ادبیات داستانی صرف ندانیم و 
فیلمسازان را از خلاقیت ذاتی خود دور و محدود نکنیم. 

در سی و نهمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، 
دوازده فیلــم اقتباســی وجود دارد کــه تنوع موضوعات 
آن در بخش های »داستانی، پویانمایی و تجربی« برای 

پژوهشگران حوزه سینما می تواند جالب باشد.
همین بس که بپرسیم »آیا رمان جنایات و مکافات، 
فئــودور داستایوفســکی« را می توان به یــک فیلم کوتاه 
تبدیــل کــرد؟ یا چگونه می توان »نقاشــی ســوم ماه مه 
1808، اثر فرانسیســکو گویا« را به زبان شــاعرانه در یک 
فیلم پویانمایی بازتاب داد؟ روایتی تاریخی که در حال 

هم جاری اســت، یا »آیا حماسه درازدامن گیلگمش را 
می توان در ظرف پانزده دقیقه روایت کرد؟« ، یا »نقاش 
شــهیر چهره نگار رامبراند با آثار متفاوت چهره از افراد 
مختلف، با دیدن فیلم کوتاهی با محوریت »لوکرسیا« 
چه عکس العملی خواهد داشت؟« و این پرسش آخر 
خود می تواند فیلم دیگری باشــد: »احضــار رامبراند از 
سال 1666 دو سال پیش از مرگش و همقدم شدن با او 
در پردیس ملت« و دیدن فیلم با عالیجنابان رامبراند و 
شکسپیر و تیتیان حتماً لذت بخش و مفرح است؛ پس 

از دیدن فیلم با ایشان صرف قهوه و رفتن به نمایشگاه 
کتــاب و ســینما و تــورق کتاب هــای هنــری و بخصوص 

کتاب های ادبیات، نقاشی، سینما و... .
شــوربختانه به دلیل شــیوع کرونــا دو ســالی برپایی 
نمایشــگاه »کتــاب و ســینما« بــه تعویــق افتاده بــود و 
خرســندیم در روز اول استقبال چشمگیری اتفاق افتاد 
و بیــش از یک صد نســخه کتاب به فــروش رفت. گویی 
چوب الف نادانی و نخواندن بر ســر ما بلند اســت! این 
اســتقبال امــا گــواه دیگری اســت بــر اینکه نســل جوان 

می دانــد چــه می خواهد اگر درســت انتخــاب و عرضه 
کنیــم تا ســرانه مطالعــه بالاتر بــرود.در ســی و نهمین 
جشــنواره بین المللــی فیلــم کوتــاه تهــران، بــه همت 
انتشــارات انجمن ســینمای جوانان ایران کتاب هایی با 
موضــوع »ژانر در فیلم کوتــاه، تجربه نــگاری، اقتباس، 
تاریــخ هنــر بــرای فیلمســازان، مدیریت تولیــد فیلم و 

بازآفرینی واقعیت« معرفی و عرضه خواهد شد.
 و در پایــان کلامــی از حضرت حافظ شــیرازی »کرم 

نما و فرود آ که خانه خانه توست«.

قدم زدن عالیجنابان رامبراند، داستایوفسکی و شکسپیر در جشنواره

ســی ونهمین  ویژگی هــای  از  فرهنگــی/ 
بازتــاب  تهــران  کوتــاه  فیلــم  جشــنواره 
تصویــری از ایران در آینه آثار این دوره از 
جشــنواره است. از جمله این آثار مستند 
کوتــاه »مــن زنده برگشــتم« اســت که از 
شــغل ســوخت بری مردمــان روســتایی 
مرزی در سیستان و بلوچستان می گوید. 
مجتبی حیــدری تهیه کننــده و کارگردان 
ایــن اثــر در گفت و گو بــا »ایران« بــا بیان 
اینکــه تولیــد این اثر از ســال 98 تــا 1400 
بــه طــول انجامیــده، دربــاره ایــن اتفاق 
توضیــح داد: »اصــل کار از همان ابتدای 
ســفر انجام شــد امــا نقص هایــی وجود 

داشــت که باید برطرف می شــد. تدوین 
اثر نیز تا مدتی به طول انجامید. از سوی 
دیگر چون دوســت داشــتم عکس هایی 
بــه کار اضافه کنم مجدداً برای عکاســی 
به شهرستان ســرباز در اســتان سیستان 
و بلوچستان ســفر کردم و هنگام تدوین 
آنهــا را بــه کار اضافــه کــردم. بــه همین 
خاطر ســاخت این مســتند که محصول 
مرکز مســتند سوره اســت، نزدیک به دو 

سال زمان برد.«
او بــا اشــاره به اینکــه علاقه منــد بود 
کــه عکاس بودنش در این اثر مشــخص 
شــود، مطــرح کــرد: »مــن را بیشــتر بــا 

عنــوان عــکاس مســتند می شناســند به 
همین دلیل علاقه مند بودم این مستند 
را به گونــه ای بســازم کــه انــگار عــکاس 
مســتند آن را ساخته و مجموعه عکسی 
کــه اضافه به کار شــده، بدیــن دلیل بود. 

ناگفته نماند که ابتــدای اثر نیز می گویم 
کــه مــن عــکاس مســتند هســتم و برای 
پوشش تصویری آخرین برداشت خرما 
به شهرســتان ســرباز آمــدم و بعد قصه 
را شــرح می دهــم. در حقیقــت همــان 

چیــزی که اتفــاق افتاده اســت، در فیلم 
اجرا کــردم. همچنیــن در پایان مســتند 
مجموعــه عکس هایی به صــورت آلبوم 
ارائــه کردیم که دلیل آن نیز همین بوده 
است.«حیدری در ادامه با اشاره به اینکه 
صحبــت از آثــار کوتــاه از ارزش  آنهــا کم 
نمی کند، گفت: »ســاخت آثــار کوتاه کار 
ســختی اســت چراکه هرچــه از زمان آن 
کــم می کنیــم به فشــردگی بیــان اضافه 
می شــود و بایــد در زمــان کوتاه  حــرف را 
بــه گونــه ای نقل کنیــم که جــانِ مطلب 
به مخاطب منتقل شــود. مــن تولید کار 
کوتاه را دوست دارم و برایم جذاب است 

کــه در کوتاه ترین زمــان ممکن پیام را به 
تماشاگرم منتقل کنم.«

او بــا تأکیــد بر اینکــه جشــنواره فیلم 
کوتاه تهــران فرصت بســیار خوبی برای 
نمایــش آثــار این حــوزه اســت در ادامه 
در  آنهــا  همــه  »امیــدوارم  می افزایــد: 
راســتای ایــن باشــد کــه بــاری را از دوش 
مخاطب بردارد و کمک حالشــان باشد. 
مســتند اگــر نتوانــد گرهــی بگشــاید یــا 
توانمنــدی را در جایی به ما معرفی کند 
کــه تا به حال ندیده باشــیم، صرفاً فقط 
یک تصویر و فرم است و نمی توان به آن 
فیلم گفت. باید اتفاقــی در اثر رخ بدهد 

که به غایت خود رسیده باشد.«
برگشــتم«  زنــده  »مــن  تهیه کننــده 
دربــاره زاویه نگــرش تــازه و خلاقیت در 
فیلمســازان  توســط  موضوعــات  بیــان 
جوان، توضیح می دهد: »در حال حاضر 
ما در آژانس مستند سو کنار جوانانی کار 
می کنیم که خلاق و خوش فکر هستند و 
همــکاری با آنها به دلیل انــرژی و انگیزه 
بالایی که دارند، بســیار لذتبخش اســت. 
همچنیــن ایــن جوانــان به عنــوان یــک 
موتــور محرک عمل می کنند یعنی ایده 
دارند و وقتی این فرصت برایشان فراهم 
شــود که بــا فیلم هایشــان حــرف بزنند، 

می توانیــم منتظــر آینــده ای درخشــان 
باشیم؛ آینده ای که همیشه برای جوانان 
بوده و هســت. همانگونه که از گذشتگان 
به ما چیزهایی به ارث رسیده است و آن 
را جلــو بردیم، نســل به نســل ادامه پیدا 
می کند.« حیدری در پایان تأکید می کند: 
»هــر جا جوانان حضور نداشــته باشــند، 
خطرنــاک اســت اما زمانی که شــروع به 
کار می کننــد یعنــی دوربیــن بــه دســت 
می گیرنــد و مشــغول فعالیت هایــی در 
زمینه تصویر و نویسندگی می شوند و در 
تمام مراحل ساخت فیلم حضور دارند، 

یعنی امید آنجا زنده است.«

آینده ای که همیشه برای جوانان است

سیدجواد میرهاشمی
مدیر کمیته انتشارات 

و بخش های جنبی

امیرعباس ربیعی از بازتاب مسائل سیاسی و اجتماعی در فیلم های کوتاه به »ایران« گفت

اعتماد به زاویه نگاه شخصی یا حل شدن در فضای تکراری؟
گروه فرهنگی/ ســی و نهمین دوره جشــنواره فیلــم کوتاه در 
حالی چهارمین روز برگزاری اش را سپری می کند که اهالی 
سینما و دوستداران این هنر شاهد برپایی برنامه های جنبی 
در کنــار اکــران فیلم هــای شــرکت کننــدگان در بخش های 
مختلــف هســتند. در ایــن دوره نشســت های تخصصــی 
متعددی با عنوان )30-29( با حضور چهره های شــناخته 
شــده ســینما برای عموم علاقه مندان و هنرجویان سینما 

برگزار می شود.
ë برنامه های جنبی، فرصتی مغتنم برای علاقه مندان

پردیــس ســینمایی ملــت در حالــی از بیســت و هفتــم 
مهرمــاه میزبانی اکــران آثــار و برگــزاری برنامه های جنبی 
جشــنواره فیلــم کوتــاه تهــران را برعهــده دارد کــه حضــور 
ســینماگران شناخته شــده و فیلمســازان فعــال در عرصه 
ایــن رویــداد  ســینمای فیلــم کوتــاه در ســه روز نخســت 
خودنمایــی می کرد؛ اتفاقی که فرصتی مغتنم را برای تازه 
شــدن دیدارها میان اهالی و فعــالان این عرصه و از طرفی 
مخاطبــان حرفــه ای آن فراهم آورد. بهــروز افخمی یکی از 
این چهره ها است که برگزاری نخستین نشست تخصصی 
با حضور وی همراه شــد. او در این نشســت نکات مختلفی 
درباره اهمیت فیلمنامه، فشــردگی داســتانی و شــیوه های 
انتخاب داســتان و نحوه تبدیل داســتان ها بــه فیلم گفت، 
از جملــه تأکیــد بر ایــن که: »به شــما پیشــنهاد می کنم اگر 
می خواهیــد در این عرصه که بازار جهانی پیدا کرده اســت 
کار کنید، بیشــتر کتاب بخوانید. اگــر می خواهید فیلم کوتاه 
سکوی پرشی برای شما باشد باید مطالعات داستانی خود 
را تقویت کنید.« افخمی بخش هایی از چند نوشته مشهور 
ادبیــات داســتانی را که طــی دهه های اخیر بهانه ســاخت 

فیلم های کوتاه متعددی شده اند هم خواند. 
رســول صدرعاملــی، نویســنده، تهیه کننــده و کارگردان 
ســینما هم یکی دیگر از چهره های حاضر در روز نخست و 
در نشست تخصصی »تجربه گرایی در ژانر« بود. او با اشاره 
بــه برخی حواشــی گفت:»مــن به خواســته خــودم در این 
جشنواره حضور دارم، هرچند که افراد زیادی می خواستند 
مــن در این رویداد حضور نداشــته باشــم امــا من فعالیت 
و رفتــار هنــری را همچنــان مهــم می دانم و بــه آن معتقد 
هســتم.« ادامه ســخنان وی نکاتی درباره بایــد و نبایدهای 
فیلمسازی و جهان هنری و همچنین تأثیر آگاهی و دانش 
در ایــن عرصــه را در برگرفت.ایــن سلســله نشســت ها در 
دومین روز هم با استقبال خوب فیلمسازان و فیلم دوستان 
مواجه بود. در نشست ابتدایی مریم اسمی خانی که سیمرغ 
فیلم کوتاه جشــنواره فیلم فجر را در کارنامه دارد به همراه 
کاظم دانشــی که نخستین فیلم بلند او با عنوان »علفزار« 
ایــن روزها روی پرده سینماهاســت و اتفاقاً ســیمرغ بخش 
فیلمنامه را سال گذشته از جشنواره فجر از آن خود کرد، به 
ارائه تجربه هــای خود در حوزه فیلم کوتاه پرداختند و چند 
نمونــه از فیلم هــای کوتاه را بررســی کردند. دیگر نشســت 
مهم این روز که علاوه بر حاضران در جشــنواره مورد توجه 
رسانه ها قرار گرفت، نشست تخصصی با عنوان »پرسش از 
بازیگردان« با حضــور رضا کیانیان بود و این بازیگر به ارائه 

نمونه هایی از بازیگردانی پرداخت.
ë همه برای یک خانواده ایم

طبق اعلام روابط عمومی جشــنواره، کیانیان در ابتدای 
این نشســت بیان کرد: »من به دوستان جشنواره هم گفتم 
قاعدتــاً فیلم کوتاه به بازیگردانی احتیاج ندارد چون در آن 
یا از کسانی استفاده می شود که بازیگر نیستند، یا می خواهید 
درباره کسی فیلم بسازید که او وجود دارد و همچنان هست. 
اگر بخواهید بازیگر اســم و رسم داری بیاورید، زیر نام او گم 
می شــوید اما دوستان گفتند بیا و من هم گفتم چشم. من 
لطفی به ســینمای جوانان ایران نمی کنم، چون ســینمای 
جوان پله های اول ســینمای بالغ اســت. درواقع همه برای 
یک خانواده ایم.«او دربــاره تفاوت کارگردانی و بازیگردانی 
بیــان کــرد: »در امریکا هــر بازیگری از شناخته شــده ترین تا 
ناشــناس ترین، مربی دارد و آن مربی مسئول محافظت از 
اوســت یعنی اجازه نمی دهد صــدا و فیزیک بازیگر خراب 
شــود. تیم بازیگران از منظری شبیه تیم فوتبال است. مثلًا 
فوتبالیســت ها نباید شــب قبل از بــازی، دیــر بخوابند یا به 
مهمانی بروند. در این مسائل مربی به آنها کمک می کند. 
در بازیگــری هــم مثلًا یــک مربی کمک می کند کــه بازیگر 

ســناریو را بخواند. ما اما در سینمای خود این موضوعات را 
نداریم و می توانیم تنها درباره آن صحبت کنیم.«

این بازیگر باسابقه سینما و تئاتر افزود: »در ایران قواعد 
ما فرق دارد، چون سینمای ما شبیه سینمای امریکا نیست. 
در مقاله ای نوشته بود کل خرج یک فیلم ایرانی، به اندازه 
یــک بِــرک )اســتراحت و پذیرایی حین تصویربــرداری( در 
تولیــد یــک فیلم امریکایی اســت. به این دلیل کــه در آنجا 
فروش زیاد اســت و بلدند فیلم را برای فروش به بازارهای 
جهانــی بفرســتند. بــه همین منظــور بــرای تولیــد آن هم 
خوب خرج می کنند. ســینمای ایران اما بازار جهانی ندارد. 
سیاســت هایی که بر سینمای ما جاری اســت، نخواسته ما 
بازار خارجی داشــته باشــیم و به ایران محدود شده ایم. در 
نتیجــه نیاز به خرج هــای زیاد و رقابت بــا فیلم های جهان 

نداریم.«
ë حاتمی کیا گفت کیانیان را نمی خواهم

او در بخشــی از صحبت هایــش بــا اشــاره بــه تجربــه 
بازیگردانی اش در »آژانس شیشــه ای« گفت: »در »آژانس 
شیشــه ای« من اولین بازیگردانی را انجــام دادم. آن موقع 
حاتمی کیا به پسیانی گفته بود یک نفر را به من معرفی کن، 
او من را معرفی کرده بوداما حاتمی کیا گفته بود کیانیان را 
نمی خواهم چون او بیشتر شبیه فیلسوف هاست! این را هم 
از روی نوشــته هایم دریافته بود و گفته بود کیانیان دوســت 
دارد با همه بحث کند و من دوســت ندارم او باشــد، اما در 
نهایت مقرر شــد مــن در »آژانــس شیشــه ای« بازیگردانی 
کنم.«کیانیــان در ادامه افزود: »بعد از »آژانس شیشــه ای« 
کمــی بازیگردانــی مد شــد، اما متأســفانه برخــی از آنها به 
بازیگران می گفتند چگونه بازی کن! با توجه به اینکه زمان 
برای پیش تولید داشتیم مثلًا به پرویز پرستویی می گفتم به 
عنوان حاج کاظم در فیلم چه می کنی؟ کســی که از جبهه 
برگشــته، کاری بــه کار کســی نــدارد، کنــارش برخــی پولدار 
می شــوند و… مــن برای روشــن کــردن موتور حــاج کاظم 
می گفتم در چنین شرایطی چه می کنی؟ یا در فیلم »روبان 
قرمــز« دو شــخصیت جمعه و داوود داشــتیم و ابتــدا قرار 
بود نقش داوود را آقای هاشــم پور و نقش محبوبه را خانم 

ملک نصر بازی کند.«
این بازیگر ادامه داد: »من در صحبت با آقای هاشم پور 
می گفتــم فلان صحنه را فرض کــن، او می گفت وقتی این 
موضوع در فیلمنامه نیســت چرا باید فرض کنم؟ راســت 
هم می گفت زیرا ایشان اکثراً فیلم هایی بازی می کردند که 
همه چیز آن مشخص بود. پس آقای حاتمی کیا اشتباه کرده 
بود که آقای هاشــم پور را بــرای این نقش انتخاب کرده بود 
که در نهایت آقای پرستویی انتخاب شد یا به خانم بادران 
برای »آژانس شیشه ای« گفتم از الان وقتی برای خرید هم 
بیرون می روی چادر ســر کن تا یاد بگیری، این کارها بیشتر 
شــبیه تمرین تئاتر اســت.«او در ادامه از فراینــد دورخوانی 
در بازیگــری گفــت و در بخــش دیگــری از صحبت هایــش 
حیوانــات و بچه ها را بهتریــن بازیگران جهان عنــوان کرد: 
»بزرگترین اشتباه یک کارگردان یا بازیگردان این است که به 
بازیگر بگویند چه کند یا چه نکند. بدانید که بازیگر عروسک 
نیست که نخش را بگیرید و بازی بدهید! اینجا البته استثنا 

وجود دارد مثلًا آقای بیضایی در برخی فیلم ها چنان دکوپاژ 
می کند که تحسین برانگیز است اما در چنین آثاری هم اگر 
نقش خود را بخوبی فهمیده باشید به راحتی می توانید کار 
خــود را انجام بدهیــد. بازیگر را باید درســت انتخاب کنیم 
نــه اینکه بــه او بگوییم چه کند چه نکنــد. به نظرم بهترین 
بازیگران جهان، حیوانات و بچه ها هســتند چون هیچگونه 
نقابــی ندارند و وقتی حیوانی یا بچــه ای در کنار یک بازیگر 
قرار می گیرد آن بازیگر تازه می فهمد نقصش چیســت ما 

اما وقتی بزرگ می شویم شروع به نقاب زدن می کنیم.«
ë هیچ کدام علیه السلام نیستیم

ایــن بازیگر همچنین با نقل خاطــره ای جالب از حامد 
بهــداد گفت: »ما هم می توانیم قاتل و هم مقتول باشــیم 
چــون همه چیــز در وجود ما وجود دارد. یادم هســت یکبار 
با حامد بهداد ســر فیلمی بودیم، او می گفت یکبار رفتم و 
از فروشگاهی دزدی کردم تا بدانم دزدی چگونه است، اما 
بــه حامد بهداد گفتم این کارت دزدی نیســت چون دزدی 
دلایلی دارد. تو دزدی کردی که فقط تجربه اش کرده باشی 
چون نه نیاز مالی داشــتی نه شهوتش را، با این حال دزدی 
را تجربه کرده ای. توجه داشــته باشیم که ما همه در زندگی 
هرچند کوچک اما دزدی کرده ایم، هیچ کدام علیه الســلام 
نیســتیم، مــا در زندگی چندین بــار آدم کشــته ایم همه ما 
یکبــار بــه اوجــی از عصبانیــت رســیده ایم که گفته ایــم اگر 
اســلحه داشتم، فلانی را می کشــتم و این یعنی قتل، همه 
ما خودکشــی کرده ایم چــون گاهی به نقطه ای رســیده ایم 
که گفته ایم کاش می مردیم و این یعنی خودکشــی. گاهی 
از زندگی سیر شدید اما به چند دلیل خود را نکشته اید مثلًا 
عقلتــان گفته یا ترســیده اید و… پس ما تجربه هــر کاری را 
داریم اما مهم این است که به عنوان کارگردان یا بازیگر آن 

تجربه را در ذهن خود زنده کنید.«
کیانیــان در پایــان دربــاره اینکــه آیــا بازیگری اکتســابی 
اســت یا در نتیجه اســتعداد حاصل می شود؟ توضیح داد: 
»بازیگری استفهامی است یعنی به فهم شما باز می گردد 
البته ســواد هم مؤثر است. سواد به معنای خواندن نیست 
بلکه به معنای هضم کردن است ممکن است شما پنجاه 
کتــاب خوانده باشــید اما آنها را هضم نکرده باشــید. وقتی 
چیزی را خوب بفهمید، نامش سواد می شود یک وجه دیگر 

از سواد چالش با خودتان است.«
ë ایران فقط تهران نیست

ســومین روز از جشنواره نشســت های تخصصی »39-
20« با حضور سه سینماگر باسابقه کشورمان پی گرفته شد. 
محمدرضا مصباح در حوزه »تهیه و تولید« تجارب خود را 
با هنرجویان به اشــتراک گذاشت و مجید شیخ انصاری در 
نشست تخصصی »ژانر، فرم، سبک)تفاوت ها و تشابه ها(« 
میزبان علاقه مندان به فیلم کوتاه خواهد بود. در ســومین 
نشست تخصصی احمدرضا درویش نویسنده و کارگردان 
ســینما با موضوع »کارگردانی« تجــارب و دانش خود را به 
مخاطبان عرضه کرد. در این نشســت درویش ضمن بیان 
خاطراتی از ساخت »دوئل« و آنچه بر »رستاخیز« گذشت 
خطاب به فیلمســازان جوان تأکید کرد »ایران فقط تهران 

نیست؛ این انحصار را بشکنید.«

نیلوفر ساسانی/ سی  و نهمین دوره جشنواره فیلم کوتاه تهران 
در حال برگزاری اســت؛ جشنواره ای که در کنار جشنواره سینما 
حقیقــت بــه امیــد اول فیلمســازان جوان بــرای دیده شــدن، 
تشویق و حتی نقد شدن آثارشان تبدیل شــده است. رویدادی 
که به گفته فیلمسازان، علاوه بر رقابت، هم محفلی است برای 
آشــنایی بیشتر فیلمســازان و شــکل گرفتن دوســتی ها و تبادل 
اطلاعــات و طرح ها و هم، بســتری برای جلــب اعتماد مدیران 
و ســرمایه گذاران و تصمیم گیری برای ساخت آثار بعدی آنها. 
امیرعبــاس ربیعی، فیلمســاز جوانی کــه کارگردانی فیلم های 
کوتــاه »بعدازظهــر« و »ماه در خانه« و همچنین فیلم مســتند 
»میتینگ« و »ولد« را برعهده داشــته و بــا تجربه دو فیلم بلند 
ســینمایی »لباس شــخصی« و »ضــد« در هیأت انتخــاب آثار 
داســتانی این دوره جشــنواره فیلم کوتاه تهران حضــور دارد در 

گفت وگو با »ایران« از کم و کیف آثار این دوره گفته است.

ë  در جشنواره فیلم کوتاه اغلب شاهد شور و هیجان فیلمسازان
جوان کــه منجر به نــوآوری و تجربــه کردن فضاهــای جدیدی 
در ســینما می شود هســتیم، اما با ورود آنها به فضای فیلم بلند 
ایــن نگاه کمرنگ می شــود و اغلــب در فضاهای تکــراری حل 

می شوند. دلیل این اتفاق چیست؟
و  خودشــان  دنیــای  از  بیشــتر  کوتــاه  فیلمســازان  آثــار 
دغدغه هــای شخصی شــان می آیــد. بــه هــر حــال ســاختن 
فیلم کوتاه کم هزینه تر و کم ریســک تر از فیلم بلند است و به 
هماهنگی های مرســوم ارکان مختلف فیلم بلند که هر کدام 
صاحب نظر و فکر هستند، نیاز ندارد. در فیلم بلند فیلمساز 
باید با موانع کلنجار برود و ریسک کند و ناگزیر، از اینکه اثرش 
منحصر به ذائقه و ســلیقه خودش باشــد، فاصلــه می گیرد. 
ضمن اینکه در ســینمای بلند، جریان های ســینمایی شــکل 
گرفته اند و فیلمسازها تحت تأثیر چهره های موفقی هستند که 
در جشنواره ها تحسین شده اند، فیلمشان دیده شده و جایزه 

گرفته  اند و فروش خوبی در گیشه تجربه کرده اند.
ë  در ارزیابــی کلی تــان چه آثاری که به لیســت منتخب هیأت

انتخاب راه پیــدا کرده و چه آنهایــی که از ورود به جشــنواره جا 
ماندند، چقدر با این نگاه تازه در بخش داســتانی مواجه بودید 
و آیا تنوع ســوژه و نگاه های تازه در آثــار متقاضی این دوره دیده 

می شود؟
با اطمینان می گویم فیلم های حاضر درجشــنواره چه در 
بحــث زاویه دید خلاقانه و نوع نگاه منحصربه فرد فیلمســاز 
و چــه از منظــر هنــر، فیلم هــای قابــل اعتنایی هســتند. یکی 
 )pov( از مؤلفه هــای هیــأت انتخــاب این بود کــه نقطه دیــد
فیلمســاز باشد و تقلید و کپی نباشد. نکته دیگر ساختار کاملًا 
حرفــه ای فیلم هــا اســت کــه به لحــاظ اجــرا و تکنیــک کاملًا 
حرفه ای، ســینمایی و درجه یک هستند؛ نه به این معنا که از 
عوامل حرفه ای ســینما بهره برده  باشــند بلکه به این منظور 
که از لحاظ فنی قابل قبول و در حد استاندارد جهانی هستند. 
امتیــاز دیگــر آثــار ایــن دوره این شــاخصه اســت کــه فیلم ها 
دارای نگاه، فکر و تحلیل هســتند یعنی از ســر دغد غه مندی 
فیلمســاز ســاخته شــده اند و حتی فیلم هایی در یک ژانر و با 
موضــوع اجتماعــی، زاویه دید متفاوتــی دارند. تنــوع ژانر که 
اساســاً از محورهای اصلی انتخاب بود و در جشــنواره امســال 
در ژانر وحشت، کمدی، اجتماعی، فانتزی، دفاع مقدس و... 
فیلم های قابل قبولی برای رقابت داریم که کار را برای هیأت 

داوران سخت می کند.
ë  با وجود هوای تازه در فضای فیلم کوتاه و نگاه نو در فیلمسازان

جوان، شاهد گرایش زیاد آنها به موضوع آسیب های اجتماعی 
هستیم؛ علت این اتفاق چیست و آیا در آثار این دوره در همین 
مقوله شــاهد خلاقیت در بیان موضوعات و زاویه های نگرش 

تازه هستیم؟
رد این گرایش را می شــود در همان ســؤال اول جست وجو 
کــرد؛ فیلمســاز تحت تأثیــر فیلمســازان آزمــون پــس داده و 
تحسین شــده جشــنواره های بین  المللی، جهت فیلم مؤلف 
خــود را تغییر می دهد و دچار عدم اعتماد به نفس می شــود. 
فیلمســاز جاه طلب اســت و به دنبــال اینکه به ترقی برســد، 
فیلمــش در دنیــا بچرخد، جایزه های معتبر بگیــرد و با بدنه 
مخاطــب ارتباط برقرار کنــد و... تصورش این اســت که برای 
رســیدن به این جایــگاه باید همیــن جریان را تقلید کــرد، در 
حالی که فیلم های کپی شده چون متعلق به جهان فیلمساز 
نیســت، موفق نمی شود. هر فیلمســاز باید سراغ فیلم هایی 
بــرود که مال خودش اســت، زاویه دید خــودش را دارد، از آن 

زاویــه جهــان را می بینــد و فکــر می کند و مختصات زیســتی 
خودش است و می تواند آن را بسازد. فیلمسازی موفق است 
که از انحصار سلیقه سازی و پسند جشنواره ها بگذرد و جهان 
خودش را طوری بسازد که با طیف مختلف مخاطب با سلایق 
مختلف ارتباط برقرار کند و در واقع از رئالیسم اجتماعی حول 
و حــوش خود و خانــواده پا فراتر بگذارد و مســائل اجتماعی 
را جهانی تــر ببیننــد چراکــه موضوعات اجتماعی با مســائل 
مختلف فرهنگی، سیاســی، اقتصــادی، بین المللــی و... گره 
خورده است. اگر یک فیلمساز بخواهد یک مسأله اجتماعی 
را جامع ببیند و درست تحلیل کند، باید زاویه دید لانگ شات 
داشــته باشــد و در همه حوزه ها تحلیل داشــته باشــد. یکی از 
حوزه های مهم که بر تمام مسائل تأثیر دارد، تاریخ است؛ چه 
تاریخ سیاســی و چه تاریخ اجتماعی. اگر فیلمسازی مسائل 
امــروز را با نــگاه تاریخی بررســی نکند، زاویــه نگاهش قطعاً 

چیزی کم دارد.
ë  چند سالی است که سینمای سیاسی مورد توجه فیلمسازان

جوان قرار گرفته و شــاهد حضور پررنگ فیلمســازان جوان در 
دوره های اخیر جشــنواره فیلم فجر هســتیم. آیا توجــه به این 

مقوله در فیلم کوتاه هم جدی است؟
دلیــل پرهیــز فیلمســازها از ســینمای سیاســی بــه خاطر 
بحران های سیاســی فراوان اســت، به این مفهوم که ما کشــور 
پویایــی هســتیم و مــردم  مطالبه گــر هســتند و در پدیده های 
سیاسی و اجتماعی فعال و کنشگر. از سوی دیگر کشورمان به  
دلیل شــرایط جغرافیایی و همین طور تجربه  انقلاب اسلامی 
کــه برآمده از ملــت اســت و در برابر ابرقدرت ها به پا خاســته 
و مصرانــه در پی حفظ اســتقلال اســت، تحت تأثیــر تحولات 
سیاسی است و سیاست در زندگی مردم جریان دارد. با چنین 
اتمسفری انتظار می رود سینمای ایران در موضوعات سیاسی 
پویا و فعال باشــد اما به آن اندازه که در موضوعات اجتماعی 
پویا است در موضوعات سیاسی نیست. بخشی از این اتفاق به 
خاطر جو دیکتاتوری اســت که بر ســر هنرمندان چه در داخل 
و چــه در خــارج کشــور وجــود دارد و قدرت اســتدلال و تحلیل 
مســتقلانه سیاســی را کمرنگ کرده اســت. طبیعتاً فیلمساز 
برای رفتن به ســراغ سوژه های سیاســی با موانع روبه رو است. 
در این حوزه فیلم کم داریم و آثار انگشت شــمار ارســال شــده 
به جشــنواره فیلم کوتاه با این مضمون به لحاظ فنی و هنری 
قابلیت راهیابی به فهرست نهایی را نداشتند. اگرچه فیلم هایی 
داریــم کــه ذیل مضمون اجتماعــی، فانتزی، کمــدی یا دفاع 
مقدس اشــاره ای به مســائل سیاســی دارند اما جــای اثری که 

شاکله فیلم سیاسی را داشته باشد، خالی است.
ë  همان طــور کــه در فراخــوان نیــز ذکــر شــده در ایــن دوره به 

فیلمســازان شهرســتانی مســتعد و حمایت از آثار ارســالی از 
مناطــق کم برخــوردار توجه ویژه شــده اســت. آیا ایــن توجه 

می تواند چشم انداز روشنی برای ایجاد تنوع مضامین باشد؟
و  پایتخت نشــین  چــه  جــوان  فیلمســازهای  همــه  از 
چــه شهرســتانی بایــد حمایــت شــود. طبیعتاً اســتان های 
کم برخوردارتر نیاز به حمایت بیشتری بویژه در بخش تولید 
دارند اما به هر حال جشنواره فیلم کوتاه تهران باید سطح 
کیفی اش را هم حفظ کند. با این مقدمه می خواهم بگویم 
آثار فیلمسازان شهرستانی و مناطق کم برخوردار با اتکا به 
همین حمایت در تولید  یا اســتعداد و خلاقیت فیلمســاز، 
کاملًا حرفه ای هســتند و تمام ملاحظات سینمایی در آنها 
رعایت شده و میزانی از هنرمندی و خلاقیت در اثر مشهود 
اســت که می تواند حتی با فیلم های به تعبیری لاکچری با 
عوامــل حرفــه ای رقابت کند. طبیعتاً اگر حمایت مســتمر 
باشــد، نیروهــای با اســتعداد شناســایی شــوند و بــا همان 
اعتماد به نفــس پــرورش یابنــد، - با توجه به اینکه زیســت 
آنها به خاطر اتمسفر جغرافیایی که در آن زندگی می کنند 

خیلی پیچیده تر و متفاوت تر از کلانشــهرها 
است- شــاهد تنوع مضمون و موضوع 

خواهیم بــود. به عنــوان نمونه فیلمی 
از مناطــق جنوبــی ایران در جشــنواره 
امسال وجود دارد که المان های بافت 
تاریخــی و مردم شناســی چــه از لحاظ 

ذهنی و چه از لحاظ جغرافیایی 
در اثــر مشــهود اســت و 

نمونه این آثار باعث 
گســترده  تنــوع 

می شود.

ذات فیلمسازی کنشگری است
جشــنواره فیلم کوتــاه تهران تنها بســتر 
بــرای  بــا مخاطــب  ارتبــاط  و  نمایــش 
فیلمســازان جوان از گوشــه و کنــار ایران 
است که از پرداخت ایده و نوشتن متن تا 
تولید و پس از تولید خون دل خورده اند، 
با دشــواری فیلــم ســاخته اند و آرزومند 
هســتند کــه فیلم شــان در ایــن رویــداد 
بــه نمایــش در بیایــد. حال کــه برگزاری 
جشنواره با ایامی تلاقی کرده که بخشی 
از جامعــه معتــرض،  ناراحــت و داغدار 
هســتند نبایــد این انتظــار وجود داشــته 
باشد که تلاش فیلمسازان نادیده گرفته 
شــود و آنها را به اســم حمایــت از مردم 
از این فرصت محروم کنیم. فیلمسازان 
جوان هم بخشی از همین مردم هستند 
بــه آنهــا اصالــت و هویــت بدهیــم. هر 
کســی تخصصــی دارد و کار فیلمســاز، 
فیلمســازی اســت. وقتی فیلمســازی را 
انتخاب کرده ای یعنی تصمیم گرفته ای 
حرف ات  و کنشگری را با زبان سینما بیان 
کنی. طبیعتاً از هنرمند به دلیل شهرت 
و محبوبیتــش ایــن توقع وجــود دارد که 
تریبونــی از دغدغه مردم باشــد اما آیا با 
برخورد قهری با جشنواره ها، این مقصود 
حاصل می شود؟ فیلمساز زبان سینما را 
برگزیــده  و می خواهد حرفش را به زبان 
سینما بزند. بســیاری از آنها حرف برای 
گفتن داشته اند که فیلم ساختند. بخشی 
از حرف هایشــان را بــه یــک درام فیلــم 
کوتــاه و قصه تبدیل کرده انــد. چرا اجازه 
ندهیــم حرف شــان را بزننــد. تعــدادی  
دغدغه هــای  و  هســتند  خانــم  آنهــا  از 
اجتماعی شــان را مطــرح کرده اند اجازه 
دهیم بــا زبان ســینما مطالبات شــان را 
مطرح کنند. ذات فیلمسازی، کنشگری 
اســت و کســی بــی مســأله و بی دغدغه 
فیلــم نمی ســازد. تریبــون و بلندگــوی 
انتقال این مســائل برای فیلمساز فیلم 
کوتاه، جشنواره فیلم کوتاه تهران است. 
دهیــم  اجــازه  و  نکنیــم  مســدود  را  آن 
فیلمســاز حرفــی را کــه برایــش زحمت 
کشــیده با مخاطب در میــان بگذارد. اگر 
مقصود گام برداشــتن به سمت اصلاح 
ضعف هــا و ناکارآمدی هایــی اســت که 
کســی آنها را نفی نمی کنــد،  راهش قهر 
کــردن و بســتن درهــا و تحت فشــار قرار 
دادن کسانی نیست که شبیه ما  تصمیم 
نمی گیرنــد. هیــچ مشــکلی در دعــوا و 
درگیــری حــل نمی شــود اگــر معتــرض 
براســاس  و  آرامــش  از  بعــد  هســتیم 
کنشــگری مســالمت آمیز آن را مطالبــه 
کنیم تــا فرصت طلبان از این فضا ســوء 
استفاده نکنند در آن صورت می شود به 
نتیجه و حل شدن مشکلات امید داشت. 
به جای دامن زدن بر حواشــی و دمیدن 
بر اضطــراب و ناامنی جامعه بر فضای 
آرامــش بــرای گفت وگو اصــرار کنیم. ما 
فیلمساز هستیم، اهل قلم، فکر، تصویر 
و هنــر. زبان مــان بایــد زبــان همدلــی، 
همراهی و گفت وگو باشد. درست است 
فیلمســازیم،  هنرمندیم و عواطف مان 
فعال است و زود خروشان می شویم اما 
به هر حال توقع این است که موتورهای 
فرهنگی جامعه خویشــتن دار باشند 
و بــا  ســعه صــدر و در آرامــش 
کنشگری داشــته باشند، نه 
اینکه مانع اهداف برخی 
فیلمسازان جوان شوند.
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